
APORTACIONS CONSULTA PRÈVIA REGLAMENT PACTE LOCAL PEL CATALÀ 

Presentació de propostes fins al 26 de juny 2025 

 Aportació 1 
 

Bon dia, 

Després de dedicar-me tota la vida a difondre l'ús social de la llengua, m'entristeix 

veure aquest present en què tants esforços han quedat abocats en una mena 

d'anestèsia lingüística. Fa molt de temps que la situació actual s'ha vist venir i 

lamentablement, igual com passa amb l'escalfament global del planeta, no s'han fet les 

accions adequades per revertir la situació. El jovent no troba útil la llengua, de la 

mateixa manera que no troba útils moltes altres coses, però això només és la punta 

de l'iceberg. Ells no parlen en català, perquè fa molt de temps que la llengua de casa 

no és el català i també fa molt de temps que ha quedat reduïda a l'ús escolar, i ara ja 

tampoc. 

 

Actualment, no passa res si l'alumnat pregunta a l'aula en castellà. Els docents estan 

esgotats i amb raó. Però és que fa molt de temps que, tant a l'administració com a 

l'ensenyament o en molts altres àmbits, la llengua que surt de cara al ciutadà és el 

català, però quan hi ha interacció entre les persones treballadores s'usa el castellà ( 

entre els mateixos mestres, personal dels ajuntaments, personal sanitari, etc.). Tot això 

ha donat i dona un escenari força esperpèntic. La situació és el català s'usa per fer 

transaccions, però no en la vida real. La resposta de l'administració, la sanitat, 

l'educació... no pot vacil·lar. Ha de ser en català sempre i ja veurem què hem de fer 

en casos de rebuda multilingüística que té el nostre poble. És molt contradictori que 

estiguem formant el públic adult en aquesta llengua i que quan surtin al carrer l'entorn 

els parli en castellà. D'una manera o altra, estan reben discriminació. És com dir que són 

ciutadans de segona i que no cal que parlin en català. Durant molts anys s'ha viscut 

amb la creença errònia que canviar de llengua és senyal d'educació, quan en realitat 

mantenint-se en la llengua es pot mantenir una conversa i, de retruc, ajudes a 

aprendre-la a d'altres i tu no la perds ni l'empobreixes. 

 

La meva proposta és començar amb una feina en paral·lel: alhora que es va 

confeccionant una escenografia en català (retolacions comercials, missatges 

publicitaris, resposta 100 € en català a l'administració...), cal fer una feina contundent 

de sensibilització a la població, perquè l'interruptor de consciència lingüística es posi 

en mode ON. Cal ser àgil en les accions i no burocratitzar-les. Ja s'ha deixat perdre 

massa aquesta llengua. 

 

Una llengua és un ésser viu que evoluciona i es transforma i és des de baix que s'ha de 

treballar. Des de dalt sempre es viu com una imposició, tot i que cal que a dalt les idees 

siguin molt clares i els objectius molt ben definits. La llengua no és una moneda de 

canvi de res, sinó que és la representació sonora  d'una cultura i d'una manera de viure. 

 

 

 



 Aportació 2 

La lengua oficial es el español. Quien quiera hablar el catalán, que lo hable. Pero el 

español primero. 

 Aportació 3 

Bona tarda, 

Em sembla molt interessant el fet de poder promoure el català. 

La meva proposta seria ampliar els horaris de classes de català que ofereix 

l’Ajuntament. 

El meu marit es de Guadalajara i mai ha tingut oportunitat d’anar perquè tots els 

horaris eren de matins. 

Estaria bé fer classes a les tardes o cap al vespre com es feien amb les d’anglès a 

Bifurca. 

Gràcies 

 

 Aportació 4 

Buenas tardes, 

Hay que tener muy pero que muy poca vergüenza para gastar dinero público en 

fomentar que la gente no se use el castellano y se pase al catalán, alegando además 

que el uso del catalán no está garantizado en ciertos ámbitos.  

Desde hace décadas es literalmente imposible encontrar un puñetero cartel del 

ayuntamiento en castellano en toda Montcada.  

 

De verdad ¿en qué planeta viven ustedes? ¿Por qué narices tiene sí o sí ser 

la lengua de cohesión el catalán? ¿Quieren hacer el favor de dejar que la gente hable la 

lengua oficial que les dé la gana? En las guarderías no hay ni un puñetero cartel en 

castellano, en los paneles del ayuntamiento no hay ni un puñetero cartel en castellano, 

en la señalización de las calles no hay ni un puñetero cartel en castellano, la Veu de 

Montcada ultrafinanciada no tiene ni una puñetera página en castellano. ¿En qué 

planeta viven ustedes? 

¿Quieren ustedes sugerencias? pongan una estrella de David a todos los niños que 

escuchan hablar en castellano en el patio. Multen a los comercios que pongan el rótulo 

en castellano (si es que todavía queda alguno que tenga los huevos de ponerlo en 

castellano) y sigan regando con dinero público a chiringuitos de fomento del catalán, 

para que 4 enchufados sigan viviendo de la teta pública sin dar un palo al agua. 

Dais vergüenza ajena.  

Un cordial saludo y que pasen una buena tarde. 

  

 


